
Med hiv og sving lykkedes 
det i torsdags Bryggebla-
det at runde sin 30-års fød-
selsdag.

Fra en begyndelse som 
græsrodsavis lavet af uløn-
nede aktivister til en avis 
med ansatte journalister i 
redaktørstolen og profes-
sionel grafiker og fotograf 
– som hele tiden har været 
omgivet af ildsjæle på sul-

teløn - har vi holdt snuden 
i sporet og fortsat med at 
udgive den avis, vi synes, 
Bryggen skal have.

Bryggen har forandret 
sig enormt gennem de 30 
år, og også i sit indhold har 
bladet derfor været præget 
af forandring og kontinui-
tet – som et eksempel på det 
sidste bringer vi på side 2 en 
opfølgning på forsidehisto-

rien fra det første nummer 
i 1993…

Vores statistiknørd havde 
gerne set, at vi bragte en op-
remsning af alle de mange, 
som har været med til at få 
bladet på gaden gennem 
årene, ikke mindst de man-
ge skribenter og de utallige 
avisbude, men på denne 
plads må vi lige nu nøjes 
med at sende en kæmpe tak 
til dem alle!

Back to basics  
for en tid
Som bekendt har vi i nogle 
år kæmpet med faldende 
annoncesalg, og efter et 
yderligere fald i årets før-
ste måneder stod vi for en 
måned siden med et akut 
likviditetsproblem og over-
hængende fare for konkurs.

Men med de mange støt-
tebidrag fra læsere og støt-
teannoncer fra foreninger 
og handlende lykkedes det 
at afværge det i denne om-
gang. Så også en kæmpe 
tak til jer – vi er meget rørte 
over den store opbakning.

Og som det fremgår af 
side 3, er vi fremover den 
eneste trykte lokalavis, der 
udkommer på Bryggen.

Helt sikre føler vi os nok 

først om et lille års tid, når 
det sidste afdrag på vores 
covid-lån er betalt – an-
noncesalget er jo fortsat en 
uforudsigelig størrelse, selv 
om vi knokler for at rette op 
på det – så bidrag modtages 
fortsat med kyshånd på mo-
bilepay 44 28 00.

Men for at konsolidere 
bladet i mellemtiden er vi 
for en tid gået back to basics 
og laver nu igen bladet på 
græsrodsmanér. For at have 
kræfter til det, er vi des-
værre nødt til at nøjes med 
at udkomme hver fjerde uge 
frem til sommerferien – se 
datoer på side 3. Dette vil 
uundgåeligt påvirke både 
bladets aktualitet og det 
journalistiske niveau – vi 
gør vores bedste og be-
der om, at man bærer over 
med os.

Overskriften er måske 
nok lidt kæk - til sommer 
evaluerer vi, hvor vi står, 
og hvad der sker efter som-
merferien. Vores ambition 
er at vende tilbage til ud-
givelse hver anden uge så 
hurtigt som muligt. An-
noncører, som har betalt 
forud for et antal annoncer, 
får naturligvis det aftalte 
antal, blot over en lidt læn-
gere periode.

side 14side 10-11side 12

en kosmonaut

Der er  tvivl om, hvorvidt ver-
dens første rummand, Jurij 
Gagarin, var på Bryggen i 
1962. Ballonparkens Histori-
ske Selskab efterlyser nogen, 
der ved, om det er rigtigt.

en "ny" kirke

I tre måneder har Hans Tau-
sens Kirke holdt lukket for 
at gennemgå en indvendig 
renovering. Vi har fået lov til 
at tage et smugkig.

en bog

Thomas Bo Pedersen har 
skrevet en spændingsroman 
med tråde til den diploma-
tiske kultur, som han har 
oplevet på nært hold. Vi har 
fået en snak med ham. 

Nybolig Islands Brygge
Vestmannagade 1 · 2300 København S
Tlf. 3259 7749 · 2302@nybolig.dk
* Ifølge Boligsiden.dk d. 23-11-2020. Ejerlejligheder solgt i 2300 København S de seneste 12 måneder uden projektsalg

NYBOLIG ER NR. 1
FLEST SALG
KORTESTE SALGSTID
- Blandt alle ejendomsmæglere 
beliggende på Islands Brygge*

Skal vi også sælge din bolig?

30. marts 2023 
31. ÅrGaNG  Nr. 06

www.bryggebladet.dk 

find os på:

• Du får en fast behandler, som kender dig 
• Vi byder altid velkommen med et smil
• Moderne klinik med afslappende atmosfære
• Centralt på Bryggen - tæt på metro og bus

Kigkurren 8G, 1. sal, Kbh S  
 islandsbrygge@tandlaegen.dk  
tandlaegen.dk/islandsbrygge

tandlægen.dk Islands Brygge - personlig service og nærvær 

70 400 597 

Bryggen's Pizzaria · Leifsgade 9 · 32 54 53 33
Man. til fre.: 11.00 - 22.00 · Alle andre dage 12.00 – 22.00
(Midl. udbringning 11 - 21 ved bestilling over 100 kroner)

Få din yndlingsret
leveret til døren

eller som takeaway

Levering 45 til 55 minutter
Afhentning 10 til 20 minutter

Islands Brygge 25 · 32 54 07 05 
bryggen@toftvin.dk 

Påskeæg eller...
Skal du holde fest eller reception, så kan vi levere 
drikkevarerne til dit arrangement.
Vi rådgiver gerne om hvad du kan servere, og i hvilke 
mængder.
Vi tager gerne uåbnede flasker retur.
Vores egen chauffør leverer varerne til jer, og vi tager 
gerne uåbnede flasker retur, så du kun skal betale 
efter forbrug.
Vi har udlejning af egne fadølsanlæg, med kapacitet 
fra 35-150 L/time pr. anlæg.
Kontakt os for et uforpligtende tilbud.

FEST ?

Islands Brygge 25, 2300 København S
tlf: 32 54 07 05, e-mail: bryggen@toftvin.dk

2 fl. Ch. Cayx Rosé 198,- (Spar 40,-)

Vi har åbent som normalt, og leverer gerne vin
eller Påskeæg ud, gratis på Islands Brygge.
Flot syre, stringent og mineralsk. Lige som det 

skal forventes fra topproducenten Drouhin.

1 flaske klassisk Chablis 169,- (spar 40,-)

ingen sankthans  
på Bryggen i år 

Der plejer at komme 6-7.000 
mennesker til sankthans i 
Havneparken, og festen ko-
ster op imod 100.000 kroner, 
når alt regnes med. Det er 
noget, Kulturhuset Islands 
Brygge har sørget for, siden 
det flyttede til havnen i 2002. 

Men det bliver ikke til no-
get i år.

– Som I måske har opfan-
get, så er Kulturhuset Is-
lands Brygge desværre nødt 
til at aflyse sankthansarran-
gementet. Dette skyldes, at 
bålet af sikkerhedsmæssige 
årsager kun kan placeres ét 
sted på havnefronten, og i 
år er netop denne placering 
reserveret til Word Capitol 
of Architecture, der opstil-
ler en træpavillon i samme 
periode, skriver Thomas 
Hedegaard Bøgh, som er 
leder af Kulturhuset Islands 
Brygge.

– Vi har været i dialog med 

TMF (Teknik- og Miljøfor-
valtningen) om andre mu-
lige placeringer af bål, både 
på land og på vand, men 
desværre uden held. En pla-
cering på vand bliver alt, alt 
for dyrt, og andre placerin-
ger langs havnefronten er 
ikke mulige, da bålet skal 
være minimum 30 meter fra 
bygninger, og det skal stå 
på fast belægning. Er bålet 
i nærheden af let antænde-
lige konstruktioner, skal 
afstanden være 200 meter, 
hvilket for eksempel ude-
lukker en placering nord og 
eller vest for kulturhuset på 
grund af havnebadet, der er 
lavet af træ.

– Vi er selvfølgelig meget 
kede af at aflyse og ser frem 
til at kunne invitere hele 
Bryggen til kæmpe sankt-
hansfejring (med bål!) i 
2024.

Det er vi også.  ljg

Vi tager 30 år til… 
– men drosler ned frem til sommerferien
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Tekst: Jean Gauthier
Illustration: Teknik- og 
Miljøforvaltningen, 
Københavns Kommune
redaktion@bryggebladet.dk

Det er ikke en overraskelse, 
at der findes forurening på 
Amager Fælled. Spørgsmå-
let er mere hvor meget og 
hvor? Hver gang, kommu-
nen graver et sted på fæl-
leden, skal det registreres, 
hvor giftig jorden er.

Området, hvor de fire nye 
paddehuller er ved at blive 
anlagt, betragtes ikke som 
en del af den officielle los-
seplads på Amager Fælled, 
som ligger syd for dette 
område. I forbindelse med 
etableringen af de første to 

paddehuller i den nordlige 
kofold blev der foretaget 
25 jordprøver ved det ene 
vandhul.

– ”Jordprøverne viser, at 
jorden primært er lettere 
forurenet med tungmetal-
ler, tjærestoffer samt tunge-
re kulbrinter”, skriver Tek-
nik- og Miljøforvaltningen i 
en mail til Bryggebladet.

– ”Forureningen for-
modes at være et levn fra 
områdets historiske anven-
delse som areal for artilleri-
afskydning”.

Ved etableringen af de to 
første paddehuller i nærhe-

den af ”Ruten til Ro/Mind-
fulness-stien” blev den op-
gravede jord genanvendt 
til opbygning af jordvolde 
omkring paddehullerne. 
Jordvoldene vil på sigt bli-
ve fine udsigtsposter over 
vandhullerne. Desuden vil 
de danne lave skråninger til 
gavn for områdets padder, 
som herved har mulighed 
for at grave sig ned i frostfri 
dybde.

– ”Én af de 25 prøver over-
skrider afskæringskriteriet 
for Benzo(a)pyren”, anføres 
det i tilladelsen til genan-
vendelse af jord på matrikel 

1aa Eksercerpladsen.
Til de fire vandhuller op-

graves der i alt omkring 
4.000 kubikmeter jord. Jord-
voldenes øverste halve me-
ter består af ren jord, der er 
importeret fra et godkendt 
jordbehandlingsanlæg.

Nyheder / debat 
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Leifsgade 7 · 2300 København S
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redaktion@bryggebladet.dk · annoncer@bryggebladet.dk
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endelig lykkes vi 
med fixerum på 
sundholm 
Debat af Rasmus 
Steenberger, medlem af 
borgerrepræsentationen for 
SF

Så landede “mini-budgetaf-
talen”, og der var heldigvis 
penge til at gå videre med fi-
xerum på Sundholm. Det er 
jeg personligt lykkelig over.

Det er vigtigt, fordi vi 
ikke skal koncentrere stofs-
cenen ét sted som i dag, 
hvor alt samles på Vester-
bro - for så bliver det for 
hårdt for alle at være i og 
leve med. Vi skal møde stof-
brugerne dér, hvor de er, og 
hjælpe dem videre.

For præcis et år siden 
satte vi penge af til de før-
ste undersøgelser på Sund-
holm. Men kampen går me-
get langt tilbage: For mig er 
fixerummet en sag, jeg har 
kæmpet for, siden jeg blev 
kandidat til kommunalval-
get i 2017. Vi i SF havde så-
gar valgplakater hængende 
med det budskab på. Det er 
blandt andet lykkedes at hol-
de fokus på grund af vedva-
rende pres fra Amager Vest 
Lokaludvalg. Tak for det.

Men sagen går endnu 
længere tilbage - faktisk er 
det 30 år siden, at forsiden 
af Bryggebladet fortalte om 
planerne om et metadon-
center på Njalsgade. Nu 
har vi endelig fundet et pas-
sende sted i nærområdet. 
Selvom det kommer til at 
tage nogle år at få indrettet.

Særligt vigtigt er det, at 
der også kommer fokus på 
renholdelse af udendørsom-
råderne på Sundholm, så 
der ikke ligger kanyler i sko-
legården og på legepladsen.

Sejren er også vigtig i 
lyset af de seneste pres-
sehistorier om det rå miljø 
på stofscenen på Vesterbro 
- med vold og trusler, der 
særligt rammer kvindelige 
stofbrugere. Det er på høje 
tid at få det miljø brudt op - 
og skabe mindre, tryggere 
stofindtagelsesrum i byens 
øvrige bydele.

Der er i forvejen stofbru-
gere omkring Sundholm, 
og der er behov for bedre 
rammer samt hjælp til at 
komme ud af deres mis-
brug. I SF er vi optaget 
af værdige forhold under 
opsyn af sundhedsfagligt 
personale. Det redder liv, 
når stofbrugerne får den 
sundhedsfaglige hjælp og 
de rene kanyler, der er brug 
for, så de ikke behøver at 
indtage deres stof på ga-
derne. Hvis noget går galt, 
kan de faglige medarbej-
dere sikre den nødvendige 
behandling eller en hurtig 
indlæggelse. 

Det er også godt for nabo-
erne. Sundholm er i forvejen 
herberg for gadens folk. Det 
kan godt larme. En mindre 
presset udendørs stofscene 
giver ro til omgivelserne, 
når stof-indtagelsen foregår 
indenfor. 

Det er særligt vigtigt, 
fordi Amager Fælled Skole, 
børnehuset Det Røde Hjør-
ne og Vuggestuen Sund-
holm ligger lige ved siden af 
Sundholm.  

Et godt samfund skal må-
les på, hvordan vi behand-
ler de allersvageste. Derfor 
godt, at der nu endelig er 
udsigt til fixerum på Sund-
holm.

Gratis parkering om 
søndagen indtil videre
Borgerrepræsentat ionen 
behandlede sidste torsdag 
et forslag fra SF og Social-
demokraterne om at afskaf-
fe gratis parkering om søn-
dagen - eller rettere sagt fra 
lørdag kl. 17.00 til mandag 
morgen kl. 8.00.

Forslaget blev dog ikke 
vedtaget i denne omgang. 
I stedet vedtog man et æn-
dringsforslag fra Enheds-

listen, Radikale Venstre og 
Alternativet om, at der skal 
”udarbejdes et budgetnotat 
med forskellige scenarier 
for, hvordan taksten for be-
talingsparkering kan æn-
dres, herunder mulighed 
for at indføre betaling om 
søndagen, således at bud-
getnotatet kan indgå i for-
handlingerne om Budget 
2024”.  ljg 

Manglende  
el-ladestandere i syd
I sidste nummer af bladet 
efterlyste en af vores læ-
sere, Kell Lund, årsagen til 
manglen på el-ladestandere 
syd for Kigkurren og hele 
vejen til Nokken.  Vi har 
sendt læserbrevet videre til 
kommunen og fået følgende 
svar:

”Teknik- og Miljøforvalt-
ningen har ikke mulighed 
for at stille krav om opstil-
ling af ladestandere på pri-
vate fællesveje. Grundejer-
ne har mulighed for selv at 
ansøge om tilladelse til at 
opstille ladestandere på ve-
jene i området”.

Forvaltningen har desuden 
sendt et link til et kort over 
offentlige og private veje.

Så grundejerne i syd 

– Grundejerforeningen 
Artillerivej Syd og Grund-
ejerforeningen Havnestad 
- ejer vejene, og det er dem, 
der skal give tilladelsen og 
ansøge om oprettelse af el-
ladestandere. 

Da lokalplanerne for hen-
holdsvis Havnestad og Ar-
tillerivej Syd i sin tid blev 
vedtaget, var der ikke krav 
om oprettelse af el-ladestan-
dere.  Ljg

HVIS PLADS – IKKE 
VIGTIG :
Du finder en oversigt over 
offentlige og private fælles-
veje her: https://www.kk.dk/
borger/parkering-trafik-og-
veje/trafik-og-veje/offentlig-
vej-eller-privat-faellesvej

To nye paddehuller til efteråret

»
dengang var der ingen 
forurening og miljø.
Nej, hvis man havde 
noget affald, blev det 
bare smidt i en sø.
Og alt det dér med 
grundvand var der ikke 
noget med.
Hvis der var var noget 
giftigt, blev det bare 
gravet ned.

(Fra Troels Triers sang 
"dengang Far var 

dreng")

de første to paddehuller 
med jordvolde er allerede 
etableret og ses øverst på 
illustrationen. Til efteråret 

etableres to nye, som er 
vist nederst på fotoet.  

Millioner til 
havnebadet på 
Fisketorvet
Tekst: Hans Buhl
Foto: Spektrum Arkitekter
redaktion@bryggebadet.dk

Havnebadet på Fisketor-
vet er Københavns ældste. 
Det er til at få øje på. Alt 
har sin tid, selv vandet ser 
slidt ud.

Men nu får Fisketor-
vets Havnebad en seriøs 
økonomisk saltvandsind-
sprøjtning. Et flertal i Bor-
gerrepræsentationen har 
bevilget lige i omegnen af 
50 millioner kroner til en 
totalrenovering af det po-
pulære havnebad, der sid-
ste år havde 65.000 gæster. 
Projektet, der ventes sat i 
gang senere i år, omfatter 

en sauna, handicapadgang, 
omklædningsrum og toilet-
ter. Der vil også fremover 
blive mulighed for vinter-
badning.

De 50 millioner kom-
mer fra budgetterede, men 
ubrugte midler i kommu-
nens 2022-budget. Flertal-
let bag bevillingen består 
af Enhedslisten, Konserva-
tive, Radikale, Venstre, Al-
ternativet, Liberal Alliance 
og Dansk Folkeparti.

København har i alt tre 
havnebade. Fisketorvet, 
Sluseholmen og Islands 
Brygge har årligt besøg af 
2-300.000 vandhunde, og in-
teressen for at hoppe i hav-
nen er støt stigende.
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FÆRRE SMERTER
MERE BEVÆGELIGHED 
STØRRE FYSISK FRIHED
BRYGGENS-OSTEOPATI.DK
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Amagers rammemand 
      Professionel indramning
      på eget værksted 

35-års jubilæum
Få 20% rabat på alle  
indramninger, hvis du  
medbringer billede af  
denne annonce til butikken 
 

Åbent: man-fre 08.00-17.00 · lør 10.00-14.00 
Oliebladsgade 5 · 2300 S · 32 59 00 88

Grundlagt 1987

www.bryggebladet.dk 

find os på:

Hair by DaHl

Islands Brygge 1 B · Tlf. 32 54 81 02 · hairbydahl.dk 
Åbningstider: Man.: lukket · tirs., ons., fre.: 7.30- 17.30 

Tors.: 9.30-17:30 · Lør.: 9.00-13.00

“Let me fix your hair”.  
Siger vores nye kollega Natascha.

20% til alle nye kunder 
hos Natascha

Copenhagen Marathon er 
vokset fra islands Brygge
Ambitioner om vækst flytter start- og målområdet til 
Øster Allé og Fælledparken

Tekst: Hans Buhl
Arkivfoto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Islands Brygge har mistet 
et af sine pejlemærker, 
start- og målområdet i det 
traditionsrige Copenha-
gen Marathon en søndag 
i maj. De ømme stænger, 
de næsten umenneskelige 
kraftpræstationer på alle 
niveauer og hurlumhejet af 
massagebrikse og svedige 
sportsdrikke hører fortiden 
til. Folkefesten har sprængt 
rammerne på vores hav-
nefront og er rykket ud på 
Østerbro.

”Vi har en ambition om 
vækst. Begrænsningerne 
for vækst er ikke rutens ka-
pacitet, men rammerne og 
pladsen i de områder, hvor 
de mange deltagere stiller 
op før start og kommer i 
mål”, udtaler adm. direktør 
Dorte Vildbjerg fra Sparta 
Atletik & Løb i en presse-
meddelelse.

Islands Brygge var første 
gang start- og målområde 
for Copenhagen Marathon 
i 2010 og holdt den position 
til og med marathonløbet 
i maj 2022, afbrudt af en 
corona-pause i 2020-21. I 
de 10 år, Bryggen var vært, 
voksede deltagerantallet fra 
9.000 til 11.500.

"Gennem mange år haft 
vi haft nogle fantastiske op-
levelser på Islands Brygge, 
og vi har altid følt os taget 
rigtig godt imod. Opløbs-
strækningen har altid fået 
meget ros for at være en 
smuk strækning med rigtig 
god stemning. Men med Co-
penhagen Marathons vækst 
er vi nået dertil, hvor vi har 
brug for mere plads, større 
rammer og en bedre infra-
struktur. Og med nytænk-

ning af vores store events, 
så er det blevet muligt at 
flytte Copenhagen Mara-
thon til Østerbro. Det har 
været en sand fornøjelse, 
og hvem ved - måske kigger 
vi forbi en gang i fremtiden 
igen.", siger Lars Nissen, 
eventchef i Sparta Atletik & 
Løb, til Bryggebladet.

I år regner arrangørerne 
med at lokke 13.000 i løbe-
skoene, og så meget fodtøj 
er der ikke plads til i Havne-

parken og på gaden Islands 
Brygge. Det nye epicenter 
for kampen mod sig selv 
bliver på Øster Allé, tæt på 
Parken og – helt perfekt 
for vækstambitionerne – 
Fælledparken.-ha/ljg

Copenhagen Marathon 
2023 er det 44. i rækken - det 
allerførste i 1980 samlede 
995 løbere.

intet AmagerLiv i postkassen fra april
Om lidt er Bryggebladet 
den eneste lokalavis, som 
dumper ind i din postkasse. 

Havnefronten er siden 
september 2022 kun ud-
kommet digitalt, og snart 
ophører AmagerLiv – tidli-
gere Amager Bladet – med 

husstandsomdeling. Det 
sker fra den 1. april. Avi-
sen vil dog kunne findes på 
tryk i caféer, biblioteker, su-
permarkeder, kulturhuse, 
forretninger og deslige. 
Husstandsomdelingen af 
AmagerLiv droppes i hele 

postnummer 2300, mens 
det er planen, at man fort-
sætter med husstandsom-
deling i Kastrup og Dragør.

Det er Jysk Fynske Medi-
er, der udgiver LIV-aviser-
ne. Kun FrederiksbergLiv 
fortsætter uændret. Avi-

serne på Østerbro, Vanløse 
og Valby husstandsomdeles 
stadig, men samles til én 
avis under navnet Køben-
havnLiv.  ljg

frem til sommerferien
bryGGebLadet UDKOMMER TORSDAG I NEDENSTÅENDE UGER.

Nr.
UdGIVeLSeSdaGe deadLINeS
UGe* UdGIVeLSeSdatO MaterIaLeFrISt OrdreFrISt

7. 17 27. april 20. april 19. april
8. 21 25. maj 18. maj** 17. maj
9. 25  22. juni 15. juni 14.juni

** Kristi Himmelfartsdag

www.bryggebladet.dk
Leifsgade 7 · 2300 København S · 32 96 28 15· annoncer@bryggebladet.dk
redaktion@bryggebladet.dk · bank 1551 0012057814 ·  cvr 17 50 04 81
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København skal være vildere: 
Kommunen vedtager ny 
biodiversitetsstrategi
Dyr som pindsvinet, stenhumlen og den store 
flagspætte skal have bedre vilkår i byen. Alle 
københavnere skal have en god adgang til natur, ligesom 
viden og uddannelse om biodiversitet skal styrkes. 
Det er visionen med Københavns Kommunes nye 
biodiversitetsstrategi, der er lavet i tæt samarbejde med 
Danmarks Naturfredningsforening.

Pressemeddelelse fra Teknik- 
og Miljøforvaltningen

Byen og naturen opfattes 
ofte som hinandens mod-
sætninger – men det skal 
de ikke være i Danmarks 
hovedstad. Her har Køben-
havns Borgerrepræsenta-
tion netop vedtaget en ny 
biodiversitetsstrategi, der 
sammen med konkrete 
handleplaner skal forbedre 
naturen og dyrelivets vilkår 
helt frem til 2050.

Biodiversitetsstrategien 
er lavet i tæt samarbejde 
med Danmarks Naturfred-
ningsforening, der har bi-
draget med faglig eksper-
tise til strategien og en stor 
borgerinddragelsesindsats, 
hvor mere end 13.000 kø-
benhavnere har givet input 
til strategiens indhold. For 
eksempel via workshops 
og spørgeskemaundersø-
gelser, ligesom 8. klasses 
elever på tværs af en række 
københavnske skoler har 
udarbejdet deres visioner, 
mål og projektideer.

Borgerinddragelsen og 
den offentlige høring har 
direkte ført til formulerin-
gen af strategiens fire foku-
serede temaer:

n	At bevare og forbedre 
den eksisterende 
biodiversitet.

n	At skabe ny biodiversitet 
i byen.

n	At understøtte viden 
og uddannelse om 
biodiversitet blandt børn 

og voksne.
n	At skabe frivillige 

fællesskaber om 
biodiversitet.

Fireårige handleplaner 
understøtter, at arbejdet 
med biodiversitetsstrate-
gien bliver ført til dørs, så-
fremt tiltagene finansieres 
ved kommunens budget-
forhandlinger. Den første 
handleplan er vedtaget 
sammen med strategien og 
løber frem til 2025, hvoref-
ter en ny skal overtage.

Kommunens forvaltnin-
ger skal hvert år gøre status 
over, hvad de har lavet for 
biodiversiteten og fortælle, 
hvad de vil fokusere på det 
kommende år. Det vil gøre 
fremdriften synlig og give 
borgerne mulighed for at bi-
drage med forslag og kom-
mentarer.

Overborgmester Sophie 
Hæstorp Andersen (S):

”København skal summe 
af liv. Bogstavelig talt. Sum-
me af mennesker, men også 
af insekter og dyr. Nu skal 
biodiversitet for alvor spille 
en central rolle i byens ud-
vikling, og jeg ser rigtig me-
get frem til at gøre Køben-
havn grønnere og vildere 
sammen med byens største 
grundejere og alle køben-
havnerne.” 

Teknik- og miljøborgme-
ster Line Barfod (Ø):

”Vi står ikke kun med en 
klimakrise, men også med 
massiv udryddelse af dyre-
arter, insekter og planteliv. 

Det er en biodiversitets-
krise, som vi i København 
også skal bidrage til at løse. 
Derfor er jeg glad for, at vi 
nu har fået en egentlig bio-
diversitetsstrategi, som rig-
tig mange københavnere 
allerede har bakket op om. 
Den skal sætte ramme og 
retning for vores arbejde 
med biodiversitet helt frem 
til 2050, og jeg glæder mig 
til, at strategien kan få lov at 
virke.”

Kultur- og fritidsborgme-
ster Mia Nyegaard (RV):

”Natur og biodiversitet 
i byen er afgørende for en 
grøn og levende by. Den nye 
strategi er med til at udvikle 
København i en positiv ret-
ning, og for mig er det afgø-
rende, at vi husker at tænke 
biodiversitet og grønne 
åndehuller ind i byrum og 
kultur- og fritidsfaciliteter, 
når vi byudvikler til gavn 
for både byen, miljøet og 
københavnerne”

Formand Knud Erik Han-
sen, Danmarks Naturfred-
ningsforening, København:

”Det er godt, at strategien 
har fokus på handlinger, 
både her og nu og de næste 
år, og at det ikke kun er en 
strategi med langsigtede 
mål. Det er vigtigt, at kom-
munen, når den byudvikler 
,har øje for ikke at bygge på 
natur og også sætter plads 
af til nye og større arealer 
til natur. Her er der behov 
for en supplering af strate-
gien.”

et solcelleanlæg på størrelse med to fodboldbaner ser nu dagens lys på Bella Centrets tag. 
Solcelleanlægget bliver det største af sin slags på vores side af Storebælt. ”Det er helt oplagt 
at udnytte de mange flade tage i storbyerne til at skabe grøn energi, og der er ikke mange, der 
har så stort et tagareal som os”, siger Christian Folden Lund, der er administrerende direktør 
i Bellagroup. Solcellerne på taget kan fremover dække en tredjedel af centrets samlede strøm-
forbrug.  cmn 

Tre træer. Her ses den nye indgang til Islands Brygge 37, også kendt som Bryggens Gård. 
Bygningen huser dele af Teknik- og Miljøforvaltningen (herunder Byens Drift) og Socialforvalt-
ningen (Borgercenter Voksne). På billedet ses to af tre træer ved hovedindgangen. Istandsæt-
telsen blev foretaget inden kommunens vedtagelse af en ny biodiversitetsplan.  ljg

Nye bygninger ved Skolen på Islands Brygge på adressen Artillerivej 57. Fra en altan på den 
anden side af gaden var det lidt svært at få øje på, om der var nævneværdige miljørigtige til-
tag på skolens nye bygninger. Vi ringede derfor til skolens teknisk ansvarlige. Han kunne ikke 
svare med det samme og måtte låne en lift for at undersøge sagen. ”Tja, der er syv solpanel-
ler på det nye tag”, sagde han.  ljg 

de midlertidige pavilloner er væk. Skal området asfalteres? Skal det være noget bæredygtigt? 
Eller skal det være en svømmehal? Vi hører gerne din mening.



Af Peter Hjorth, lokaludvalget

Nu er de her! De nye badeanlæg har været et efter-
tragtet projekt i lang tid. Efter flere års diskussion 
og planlægning blev projektet endelig sat i gang i 
2019 og blev afsluttet i 2022. 

De blå støttepunkter er beliggende ved Byskoven 
stik vest for Ørestad Syd, og det andet ved Hav-
neslusen Syd langs kysten af Amager Vest. Støtte-
punkterne er kendt for deres smukke udsigt, og er 
en ideel destination til en dag på stranden eller en 
svømmetur i havvandet.

Modstand mod badeland i byen
Tidligere borgmestre har foreslået at ombygge 
den store sø i Ørestad Syd til et badeland, men alle 
nærliggende grundejerforeninger er imod, da det 

ifølge dem ødelægger natur- og dyreliv, og da der 
er risiko for støj- og affaldsproblemer. Initiativta-
gerne fortsætter dog, også selvom der er kun er 
10 min. på cykel til det nye badeanlæg ved Bysko-
ven. 

Vi håber, at de nye badeanlæg ude ved kysten vil 
være til glæde for borgerne og skabe rammer for 
et bedre friluftsliv i Amager Vest. De nye bade-
anlæg består af tre forskellige områder, hvoraf 
det første område er en badebro med en række 
trapper, der fører direkte ned i vandet. 
Det andet område er en åben ”swimmingpool” 
med havvand. Fribadet er en perfekt løsning for 
dem, der foretrækker at bade i mere kontrolle-
rede og sikre omgivelser end havet. Fribadet har 
en række forskellige dybder, der gør det muligt 
for både børn og voksne at nyde en forfriskende 

dukkert. 

Det tredje og sidste område er et overdækket 
opholds- og udkigsområde. Dette område er et 
ideelt sted at slappe af og nyde den smukke udsigt 
over havet. 

   
       

 

  

         

   Amager Vest Lokaludvalg 
     - Få indflydelse på din bydel 

Peter Hjorth 
Redaktør

Erik Vittrup 
Redaktør

Redaktionen Kontakt

Nye badeland til byen

Christine B. 
Andersen 
Redaktør www.amagervestlokaludvalg.kk.dk

Kresten Thomsen 
Formand for Amager 
Vest Lokaludvalg

Alle medlemmer af 
lokaludvalget er på 
skift skribenter på 
avissiden.

Giv din mening til kende nu

www.facebook.com/groups/onlineafstemning

facebook.com/amagervestlokaludvalg  

instagram.com/amagervestlokaludvalg 

Info@avlu.dk 
      
 Tlf. 21 51 39 35

Af Sekretariatet for AVLU

Vidste du, at Amager Vest Lokaludvalg (AVLU) 
råder over puljemidler, der udelukkende er til for 
at støtte projekter, aktiviteter og arrangementer 
i lokalområdet? Midlerne kan søges af alle, der 
har virkekraft og en god idé til et projekt, de vil 
gennemføre i lokalområdet til fordel for borgerne 
i Amager Vest.
AVLU har igennem flere år støttet en række 
projekter i lokalområdet til gavn for den brede 
offentlighed. Disse inkluderer projekter rettet 
mod bydelens børn og unge, biodiversiteten, mu-
ligheder for at dyrke sport, initiativer rettet mod 
mindretal i samfundet og kulturelle aktiviteter 
såsom rundture, teaterstykker og koncerter - alle 
udrettet til gavn af befolkningen i Amager Vest. 
Som et eksempel har vi lige sendt penge afsted 
mod Solsikke Kvindeklubbens initiativ ”Børn og 
kvinder i bevægelse”, hvor deltagerne i løbet af 
året bliver instrueret i yoga, kan høre tre fore-

drag om sund livsstil, spise sund mad sammen og 
tager på udflugter til lokale steder på Amager fx 
Amager Museum og Amager Fælled.

Når du er klar til at ansøge om støtte til dit projekt, 
aktivitet eller arrangement, skal du: 

1. Udfylde vores ansøgningsskema, som 
kan findes på AVLU’s hjemmeside, der kan nås ved 
hjælp af QR-koden til venstre.
2. Vedlægge en projektbeskrivelse, hvor du 
kort forklarer projektets formål og indhold, samt 
et budget. Der er en vejledning til udarbejdelse af 
begge i ansøgningsskemaet.
3. Sende ansøgningen som vedhæftet fil til 
info@avlu.dk
Vi ser frem til at modtage jeres ansøgninger og 
støtte op om flere gode og kreative initiativer i 
vores lokalområde!
Kontakt os gerne på info@avlu.dk, hvis du har 
spørgsmål til processen.

Søg puljemidler til dit lokale projektMangler du penge  
til et projekt? 

- Søg Bydelspuljen!

Læs mere på: 
avlu.dk/soeg-penge

ANNONCE FOR AMAGER VEST LOKALUDVALG

Af Jan Oster, lokaludvalget

Vi arbejder for en biologisk korridor 
fra den vilde natur på Amager Fælled 
gennem pladsen Kigkurren og gaderne 
Snorresgade og Sturlasgade til Havne-
parken på Islands Brygge. Den skal have 
fokus på biodiversitet og på gode ram-
mer for ophold og fælles mødesteder.

I ”Fællesskabet Kigkurren”, som lokal-
udvalget er en del af, vil vi gøre en tom 
byggegrund ved Kigkurren til en grøn 
oase for natur og mennesker.
Fællesskabet Kigkurren drives af frivil-
lige og er økonomisk støttet af Nordea 
Fonden, Biodiversitetspuljen, Spare-
kassen Sjælland Fonden og flere lokale 
foreninger.
Første år gik med at skabe et grønt 
byrum med biodiversitet og fællesskab 
omkring personlige plantekasser.

Plantekasserne blev hurtigt optaget, og 
der etableredes venteliste. Den vilde na-
tur opdagede hurtigt det nye sted. Før-
ste år kom der mange arter af vilde bier, 
sommerfugle og guldsmede fra Amager 
Fælled, og et egern besøgte stedet.
Andet år etablerede vi faciliteter til at 
støtte aktiviteter og arrangementer. Vi 
fik en dome til væksthus og læ i dårligt 
vejr og to pavilloner til at støtte arran-
gementer og aktiviteter. Der blev også 
anlagt en terrasse.
Mange deltog i de første arrangemen-
ter med en Græskarfest og Julehygge i 
2022 og Fastelavn i år.
De næste arrangementer er arbejds-
dagen ”Gør Kigkurren Forårsklar” den 
22. april og en ”Plantebyttedag” den 29. 
april, så sæt kryds i kalenderen allerede 
nu!
Hold dig opdateret på lokaludvalgets 
hjemmeside og sociale medier.

Fællesskabet Kigkurren
Foto: Peter Hjorth

Foto: Katarina Berg

Borgere hygger sig på Kigkurren. Foto: Jan Oster

Fribadet ved  kysten.
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Ny havnebro bør fastholdes nord for Havnevigen
Esben Kolind
Rundholtsvej

Torsdag d. 2. marts havde 
Københavns Kommune in-
viteret til borgermøde i Kul-
turhuset angående alter-
native linjeføringer for en 
ny stibro mellem Enghave 
Brygge og Islands Brygge. 
På baggrund af information 
på mødet er det min klare 
holdning, at den oprindelige 
linjeføring bør fastholdes, 
og at ingen af de fremlagte 
alternativer vil være bedre 
løsninger.

Stibroen har været nævnt 
som en mulighed i både 
tekst og tegninger fra Lyng-
holms nordlige hjørne siden 
den oprindelige lokalplan 
for Enghave Brygge fra 
2014, mens tillæg 2 til lokal-
planen for Artillerivej Syd 
fra 2016 detaljeret beskri-
ver broens landing og vi-
dere trafikforløb på Islands 
Brygge. 

Men hvor man for bare få 
uger siden kunne indvie en 
ny plads ved Sirius-tårnene, 
der er forberedt til den kom-
mende bro med en hævet 
flade og sti videre til gaden 
i overensstemmelse med 
lokalplanen, så har man på 
den anden side af havnen 
helt forsømt at planlægge 
med den kommende forbin-
delse og har ladet området 
udvikle over de seneste 
knap 10 år. 

Ifølge rådgiverne vil der 
være behov for udbygning 

af Lyngholm ud i kanalen 
nordfor samt ombygning af 
to broer og skraldeanlæg 
for at få plads til cykelfor-
bindelsen. Denne forglem-
melse lader til at være den 
direkte årsag til, at der 
overhovedet er behov for at 
analysere alternative linje-
føringer for broen. 

Så sent som i 2022 er lo-
kalplanen opdateret med 
tillæg 3, hvor forvaltningen 
bemærker til et hørings-
svar, at der i forbindelse 
med etablering af cykelpar-
kering ved den nye metro-
station er ”taget højde for de 
potentielt flere brugere af 
stationen, som kan komme 
med en eventuel fremtidig 
stibroforbindelse til Islands 
Brygge Syd”, men uden at 
planen altså forholder sig 
til, hvordan disse cyklister 
skal nå frem. 

Lokalplanerne har til for-
mål at sikre helheden og 
sammenhængen i byudvik-
lingen, og i denne situation 
har man fejlet, når der nu al-
ligevel er behov for på bag-
kant at indpasse en bro i det 
eksisterende byggeri.

Den nye bro har til formål 
at sikre bedre sammen-
hæng over havnen generelt, 
at give beboere på Islands 
Brygge Syd adgang til en 
metrostation samt at afla-
ste Bryggebroen, som er 
over kapacitet. Ifølge kom-
munen har brugen af både 
Bryggebroen og Lille Lan-
gebro langt overgået pro-

gnoserne, og derfor vil den 
nye bro blive dimensioneret 
til 15-25.000 daglige cykli-
ster. Til sammenligning har 
Bryggebroen i dag 22.000. 

Selv hvis den nye bro 
ikke vil være fuldt udnyt-
tet fra åbningsdagen, vil 
der stadig være tale om en 
kraftig cykeltrafik med en 
lind strøm af cyklister med 
få sekunders mellemrum i 
myldretiden. Med den fulde 
udvikling af Enghave Bryg-
ge og Jernbanebyen må an-
vendelsen forventes at stige 
yderligere.

Ved mødet fremlagde 
kommunen tre alternative, 
sydligere linjeføringer ud-
over det oprindelige fra 
lokalplanerne. To af disse 
blev fremhævet som fordel-
agtige, da de på Enghave 
Brygge lander på endnu 
ikke udviklede holme, men 
til gengæld er alle tre lan-
dingspunkter syd for Havn-
evigen helt uegnede.

Det nordlige alternativ 
lander ved sydmolen af 
Havnevigens udløb. Heref-
ter vil hovedparten af cyk-
listerne skulle ledes skarpt 
til venstre over Havnevigen 
(ad en ombygget bro), over 
pladsen ved caféen og vi-
dere ad den smalle, lukkede 
ende af Islands Brygge med 
nedkørsler til tre parke-
ringskældre. I praksis vil 
hele vejforløbet formentlig 
skulle ombygges til en form 
for cykelgade, men der sy-
nes ikke at være en oplagt 

trafiksikker løsning ved 
parkeringskældrene. Jeg 
frygter, at cykeltrafikken 
vil opdele og ødelægge om-
rådet omkring Havnevigens 
promenade, og det er ikke 
svært at forestille sig, hvor 
kaotisk det vil blive på de 
varme sommerdage.

Det midterste alternativ 
lander i den smalle kile 
mellem børneinstitutionen 
Nokken og det nye klub-
hus for roklubben. For 
at sikre tilstrækkelig fri-
højde og undgå, at broen 
bliver for stejl, vil rampen 
starte helt inde ved Rund-
holtsvej. Cyklister vil altså 
skulle foretage et skarpt 
venstresving for enden af 
bakken med dårlige over-
sigtsforhold på grund af de 
to bygninger. Den smalle 
Rundholtsvej vil skulle om-
bygges markant for at hæve 
trafiksikkerheden, men det 
vil blive umuligt at sikre 
gode adgangsveje til broen 
og samtidig bevare biltra-
fik i begge retninger samt 
parkering og adgang til ro-
klubberne.

Det sidste alternativ lig-
ger syd for børneinstitu-
tionen Nokken, hvor det vil 
være nødvendigt at inddra-
ge dele af legepladsen og 
nedrive en nyopført privat-
bolig på Nokken. Også her 
vil rampen skulle starte helt 
inde ved den nuværende 
parkeringsplads (som for-
mentlig må sløjfes helt eller 
delvist), og trafikforholdene 

er om muligt endnu mere 
problematiske end ovenfor, 
da der stadig skal sikres 
biladgang til Nokkens be-
boere. En væsentlig del af 
cyklisterne vil fortsætte ad 
Rundholtsvejs sydlige ben 
mod hovedstien over Ama-
ger Fælled og videre til DR 
Byen og resten af Amager. 
Rundholtsvej er anlagt så 
smal og snoet, at to person-
biler kun akkurat kan pas-
sere hinanden i lav fart, så 
den er på ingen måde gearet 
til også at håndtere større 
mængder gennemkørende 
cykeltrafik.

Begge landingspunk-
ter ved børneinstitutionen 
deler jo i øvrigt de samme 
udfordringer for flowet 
nord for Havnevigen som 
beskrevet ved det nord-
lige alternativ. Det er der-
for uforståeligt, at alle tre 
løsninger i den foreløbige 
undersøgelse scorer den 
højest tildelte score på eva-
lueringskriteriet ”Funktion 
af byrum”, der ordret dæk-
ker ”positiv indvirkning til 
liv og aktivitet, om det øde-
lægger opholdsrum og er til 
gene for beboere, om der er 
krydsende trafik, især fod-
gængere”. 

Endnu mere uforståeligt 
er det, at det nordlige af al-
ternativerne scorer topka-
rakter for ”Geometriske for-
hold”, der specifikt dækker 
problemer med nedkørsler 
til P-kældre, når der nu fin-
des hele tre af slagsen på 

ruten. Disse evalueringskri-
terier har været anvendt til 
at reducere 11 mulige lan-
dingspunkter på hver side 
af havnen til de fire frem-
lagte forslag til linjeføring, 
men det forekommer, at 
undersøgelsen er mangel-
fuld, at kendskabet til lokal-
området er lav, og at der har 
været for stort fokus på et 
meget snævert område om-
kring landingspunkterne 
uden at vurdere konsekven-
serne længere væk.

Ved mødet blev det 
nævnt, at der stadig kan 
gå 5-6 år, før en bro vil stå 
færdig. Men den igangvæ-
rende foranalyse afleveres 
allerede i maj 2023 og vil 
indeholde én anbefalet løs-
ning, som utvivlsomt vil 
blive tillagt stor vægt i det 
videre arbejde med poli-
tisk stillingtagen, budget-
tering, lokalplaner osv. Det 
er derfor vigtigt allerede 
nu at gøre opmærksom på 
problemerne ved de foreslå-
ede alternativer og den fejl-
behæftede og mangelfulde 
evaluering af landingspunk-
terne i foranalysen. 

Og som nævnt indled-
ningsvis mener jeg, at den 
oprindelige placering af 
broen fra lokalplanerne bør 
bringes videre i det frem-
adrettede arbejde. Det vil 
virke grotesk, hvis det vel-
fungerende kvarter syd for 
Havnevigen skal bøde for 
den manglende planlæg-
ning på Enghave Brygge.

Are you sirius?
Kommentar: Jean Gauthier

Det, der skulle være et lille 
informationsmøde om en ny 
stibroforbindelse til Engha-
ve Brygge i Kulturhuset Is-
lands Brygge 2. marts, blev 
lidt kaotisk. Arrangørerne 

havde forudset maksimum 
8 grupper à 8 mennesker, 
det vil sige 64 deltagere, 
som arbejder i grupper – 
workshopagtigt.  Der kom 
mere end 135 gæster i et 
rum med plads til 80. 

Det gik sådan set meget 

godt i starten trods iltman-
gelen. 

Forvaltningen præsentere-
de de forskellige muligheder 
for broens landingspunkter: 
11 på Islands Brygge-siden 
(1-11) og 11 på Enghave 
Brygge-siden (A-K). 

Fornuftige argumenter 
blev præsenteret fra forvalt-
ningens side om, hvorfor 
man havde fravalgt forbin-
delse A på Enghave-siden 
og forbindelse 11 på Islands 
Brygge-siden. 

Anbefalingen fra forvalt-

ningen var, at man skulle 
undersøge mulighederne 
J-10, I-9, I-8, H-8 og G-5.

Derefter skulle man skri-
ve sine kommentarer.

Det var dér, jeg gik. Jeg 
kan få et referat af mødet, 
tænkte jeg, og kan skrive, 

at G-5 er favoritten, og at 
J-10 absolut ikke er at fore-
trække.

intet referat
Men sådan går det ikke i 
Københavns Kommune.

Da jeg spurgte om et referat 
fra mødet, fik jeg svar fra Tek-
nik- og Miljøforvaltningen: 

”Jeg kan godt forstå, at 
det umiddelbart kan lyde 
mærkeligt. Men jeg får at 
vide af projektet, at det al-
drig har været tanken at 
lave et referat.

Det er derimod de cirka 
25 skemaer, som blev le-
veret ind fra grupperne 
på mødet, som danner ud-
gangspunkt for det videre 
arbejde med input fra bor-
germødet.

De 25 ark bliver renskre-
vet, og vi forventer, at disse 
bliver indføjet som et bilag 
i foranalysen ledsaget af et 
sammendrag af kommenta-
rerne i det resumé, som po-
litikerne får forelagt”.

De ikke renskrevne ark 
kunne jeg ikke få en kopi 
af. De er kun til politisk be-
handling. 

Til mødet havde vi alle-
sammen synspunkter. Da-
gen efter mødet dumpede 
der et læserbrev ind i post-
kassen med Esben Kolinds 
besyv – det er gengivet her 
på siden. Forhåbentlig frem-
går de øvrige deltageres 
synspunkter, når arkene er 
renskrevet. Lidt synd, hvis 
de går i syltekrukken.



LOPPE-
MARKED
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iNGeN undskyldninger - hjemmetræning i stuen!
Træning behøver ikke være i et træningscenter med 117 andre - det kan sagtens være derhjemme

Tekst: Morten Nørgaard 
Pedersen
Foto: ‘Navn på person der 
har taget billedet’
redaktion@bryggebladet.dk

Du behøver ikke at svede 
sammen med alle nabo-
erne. Du kan sagtens få 
pulsen lidt op og træne dine 
muskler i hjemmet - det fik 
vi bevis for, da verden var 
lagt ned af covid-19. I den 
periode var det kun fanta-
sien, der satte grænser for, 
hvor kreativ du kunne være 
derhjemme. Jeg selv havde 
træningsudstyr i min kæl-
der, hvorfra jeg selv træ-
nede, men også havde per-
sonlig træning med nogle af 
mine klienter. Men mange 
af mine klienter, som ikke 
havde mulighed for at kom-
me til mig og træne, måtte 
leve med hjemmetræning. 

Her kan du købe simpelt 
træningsudstyr såsom ela-
stikker, TRX-bånd eller små 
håndvægte - eller du kan 
køre den i hård Rocky Bal-
boa-stil og flytte tunge ob-
jekter i hjemmet. Det er dog 
svært at forestille sig, at du 
har en 3 meter lang træstam-
me liggende i stuen, men du 
kan finde en rygsæk og fylde 
den med bøger for at tilføje 
lidt belastning i en air squat, 
row eller biceps curls.   

Hvis du læste med d. 2. 
marts, gav jeg et trænings-

program til træningscen-
teret. I dag vil det blive til 
hjemmet. Principperne er 
selvfølgelig de samme. Du 
skal forsøge at gøre det lidt 
bedre, end du gjorde sidste 
gang, du trænede. På den 
måde forbedrer vi os hver 
eneste gang, vi træner, og du 
vil automatisk få mere mu-
skelmasse og samtidig blive 
stærkere.

Det er her, hjemmetræ-
ning kan blive udfordrende, 
da skoletasken ikke kan bli-
ve ved med at holde til at få 
fyldt bøger i sig - men med 
de ovennævnte træningsre-
medier kan du holde trænin-
gen fint vedlige i hjemmet. 
Dette program kan selvføl-
gelig også kombineres med 
træning i et træningscenter, 
hvis der er en uge, hvor du 
ikke har tiden til at komme 
afsted til træning.

Hvis du følger trænings-
programmet 2-4 gange om 
ugen, forsøger at være lidt 
bedre, end du var sidste 
gang, og forsøger at priori-
tere en lidt mere proteinrig 
kost, så vil du begynde at se 
fremgang i din træning og 

stille og roligt opbygge mu-
skelmasse.

God træning!

Træningsprogram:
Træning 1:
Øvelse 1 - Push-ups
Øvelse 2 - Hip Thrust med 
et ben
Øvelse 3 - Bent Over Row 
med en taske
Øvelse 4 - Split Squat med 
taske
Øvelse 5 - Biceps Curls 
med taske
Øvelse 6 - Planke
Træning 2:
Øvelse 1 - Taske Row med 
en arm
Øvelse 2 - Air Squat med 
taske
Øvelse 3 - Skulder Pres 
med taske 
Øvelse 4 - Rumænsk Død-
løft med taske
Øvelse 5 - Triceps Extensi-
on over hovedet med taske
Øvelse 6 - Sit-ups

Meld dig ind i Facebook-
gruppen “Træning på Is-
lands Brygge”, hvis du vil 
have gratis tips og tricks 
til din træning fra en lokal, 
personlig træner.

Få flere tips til din træning 
på mortennpfitness.dk eller 
følg @mortennp på Insta-
gram, TikTok, Facebook og 
YouTube.

du kan sagtens få gode 
resultater ved hjemmetræ-
ning. Hvis du er presset 
på tid, så flyt træningen 
hjem i stuen eller ned på 
et fællesareal.

 ❚ Hurra!  Nu kan du snart glæde dig til igen at kunne se hvad og hvornår det sker på 
Bryggen. De godkendte arrangementer i denne sæson vil være at finde i vores kalender.                                                       
Det er Københavns Teknik & Miljøforvaltning, der godkender dem.

 ❚ Kig forbi hjemmesiden (Bryggenforalle.dk) omkring d. 1. april - det ikke aprilsnar   
 

Bryggen 
for alle 😉

Tak til alle for at udvise hensyn på udendørsarealerne!
Godt forår og god sommer 

Venlig hilsen,
Bryggen For Alle (BFA) og Facebook-gruppen ”Nej tak til Soundboks-støj på Islands 
Brygge.”



GenBryggen
støtter

- en uundværlig stemme i vores 
sociale og kulturelle fællesskab 

på Islands Brygge
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Tekst: Jean Gauthier
Foto: Ricardo Ramirez
redaktion@bryggebladet.dk

Hans Tausens Kirke har 
været lukket siden januar. 
Der har været gang i en 
omfattende renovering. De 
antal millioner, der har væ-
ret brugte på at renovere, 
kan nok tælles på én hånd, 
men de har været næn-
somt brugt. En lille hær 
af håndværkere har haft 
gang i pensler, malerruller, 
spartler, stilladser, og hvad 
håndværkere nu kan finde 
på.

– Ja, vi holder tidsplanen, 
siger Jesper Holm, som er 
arkitekt, bygningskonstruk-
tør og rådgiver bag reno-
veringen af Hans Tausens 
Kirke. Istandsættelsen om-
fatter indgang til kirken, kir-
kerummet og menigheds-
salen. Han viser os rundt 
sammen med partneren, 
Anne-Kristine Ahrenkilde 
Holm, også bygningskon-
struktør.

Der er nok seks meter til 

loftet, måske mere. Det er 
en større produktion blot 
at male vægge og loft. Der 
skal stillads til.

det usynlige arbejde
Alle lamper i kirkerummet 
og i menighedssalen er ble-
vet sendt en tur til Jylland, 
til Okholm Lighting, som er 
specialist i belysning i store 
offentlige rum. De skulle 
rengøres og ”shines” op. 
Der blev desuden produ-
cerede to nye lamper, som 
passer i stilen.

Kirkeskibet måtte også 
tages ned og rengøres.

Meget af det arbejde, 
der blev gennemført under 
renoveringen, er næsten 
usynligt. Det gælder brand-
sikring, nye aluminiums- og 
lavenergivinduer der ligner 
de gamle blyvinduer, men 
som er mere brugervenlige.

Murstenene ved ind-
gangspartiet er blevet ud-
skiftet og brugt andet sted i 
huset. De er blevet erstattet 
af granitsten.

Samtlige bænke i kirken 
er også blevet istandsat. 
Der er tale om en form for 
marmorering, som hedder 
”ådring”.

Lynnedslag  
for 10 år siden
Det er ikke første gang, Jes-
per Holm har været tilknyt-
tet projekter i kirken. Det 
var ham, der har lavet en 
trappe- og elevatorløsning, 
dengang alle bygninger i 
Danmark måtte have handi-
kapvenlig adgang. Han blev 
også tilkaldt, da kirketårnet 
blev ramt af lynnedslag for 
cirka 10 år siden. Både tår-

net og præstebolig måtte 
repareres i en fart.

Jesper Holm fylder 80 år i 
næste måned, og det er nok 
det sidste store projekt, han 
tager sig af inden pensionen.

Hans Tausens Kirke er 
bygget ad tre omgange fra 
1915 til 1936.

Det var arkitekterne 
Fredrik Appel og Kristen 
Gording, som arbejdede 
sammen om byggeriet.

Den 10. oktober 1915 blev 
kirkesalen – den nuværen-
de menighedssal – indviet. 
Grundstenen for menig-
hedshuset findes i hallen 
under tårnet – det er en 
kampesten, som er fundet 
ved udgravning i området.

Indvielsen af hovedskibet 
fandt sted 1. søndag i advent 
den 30. november 1924.

Kirketårnet stod færdigt 
den 1. november 1936. I tår-
net er der ophængt tre klok-
ker i forskellige størrelser. 
Den lille klokke er Hans Tau-
sens Kirkes første klokke, 
som tidligere var ophængt i 
en klokkestabel ved indgan-
gen til menighedshuset.

Islands Brygges Sogn 
havde omkring 1930 cirka 
13.000 indbyggere, i 1994 
boede der 6.273. Den 1. juli 
2016 var der 15.992. Ved en 
ændring af sognegrænsen 
blev den sydlige del af byde-
len Ørestad tillagt sognet, 
så der den 1. september 
2016 var i alt 23.677 indbyg-
gere. Islands Brygges Sogn 
er stadig i vækst. Der byg-
ges både i bydelen Ørestad 
og i bydelen Islands Bryg-
ge, og måned for måned 
kommer der nye beboere. 
Pr. 1. januar 2021 havde Is-
lands Brygges Sogn 34.988 
indbyggere. 

ZOOM

Hans Tausens Kirke 
genåbner snart
Hvis stuen skal have en omgang Gori, kan man tit nøjes 
med 4,5 liter maling. Men når en kirke skal sættes i stand, 
skal der mere til. En genopfriskning i stuen tager blot et par 
dage, en kirke tager lidt over tre måneder. Vi har været forbi 
Hans Tausens Kirke inden genåbningen palmesøndag

Orglet og kirke-
skibet. I 1924 blev 

der installeret 
et orgel bygget 

af Marcussen & 
søn. Et nyt orgel 

med 24 stemmer 
erstattede det 

gamle i 1987, også 
det nye er fra Mar-
cussen & søn. Det 

oprindelige orgel 
fra 1924 er bygget 

om og fungerer nu 
i Løkken Kirke

Menighedssalen. 
Dette rum er det op-
rindelig kirke fra 1915. 
Vi måtte ikke komme 
inde da gulvet var 
ny lakeret. ”Om lidt, 
når møbler kommer 
inde igen, er det et 
helt andet rum”, siger 
Jesper Holm. Lam-
perne i Menighedssa-
len erstatter de gamle 
Charlottenborglamper 
som hængt i rummet

Makkerparret 
Jesper Holm og 

Anne-Kristine 
Ahrenkilde 

Holm viser os 
rundt om den 
nyrenoverede 

kirkerum

et virvar af 
stillads. Om 
lidt er der nor-
male tilstand i 
Hans Tausens 
Kirke
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Hans Tausen holder 
øje med håndværkers 
grej. Den store gipsfi-
gur af Hans Tausen er 
udført af billedhugger 
Johannes Bjerg. Man 
arbejder med at få 
den støbt i bronze og 
flyttet til kirkehaven. 
Ved siden af flag-
stang.
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Hjemvendt diplomat 
udgiver dansk-asiatisk 
politisk thriller

Thomas Bo Pedersen er lige flyttet ind 
på Bryggen, og han har mange ting 
med efter årtier i Asien. Én af dem er 
en dejligt hektisk spændingsroman 
med tråde til diplomatisk kultur, 
Vietnamkrigens rædsler og 
international storpolitik

Tekst og foto: Philip 
Thinggaard 
redaktion@bryggebladet.dk

– Jeg har oplevet mange 
ting, ikke mindst i mine år 
i Udenrigstjenesten, siger 
forfatter, journalist og er-
hvervsmand Thomas Bo 
Pedersen.

Efter årtiers liv og arbej-
de i Asien lader Thomas Bo 
Pedersen diplomatiets ver-
den være scenen for sin nye 
spændingsroman ”Hævnen 
fra Hanoi”.

– Jeg skrev udkastet til 
romanen på tre uger under 
corona-nedlukningen i Ha-
noi, siger Pedersen om sin 
nye bog.

– Så brugte jeg et par år 
på at finjustere.

Den hæsblæsende skrive-
proces passer meget godt 
til romanens forløb. Med 
Pedersens kyndige pen 
hvirvles læseren godt og 
grundigt rundt i Bangkoks 
kriminelle underverden, 
dansk top- og udenrigspoli-
tik, Vietnamkrigens ræds-
ler og en dysfunktionel di-
plomatfamilie.

– Heldigvis siger mine læ-
sere, at bogen har en indre 
sammenhæng, konstaterer 
Thomas Bo Pedersen, der i 
sin tid kom ind i diplomatiet 
via Udenrigsministeriets 
pressetjeneste.

Navnerig nøgleroman
”Hævnen fra Hanoi” er en 
såkaldt nøgleroman. Det 
betyder, at der optræder 
personer ved navns næv-
nelse, krigsreporter Jens 
Nauntofte, filminstruktør 
Baz Luhrmann og prins-
gemalen, blot for at nævne 
nogle stykker.

– En anmelder påpegede, 
at skurkene i romanen har 
fiktive navne, mens heltene 
bevarer deres rigtige navne, 
siger Thomas Bo Pedersen. 

– Det havde jeg såmænd 
ikke lige tænkt over. Men 
jeg kan da godt se, at der er 
noget om snakken.

Virkelige Vietnam-
hændelser
Ikke bare persongalleriet 
har rod i virkeligheden. Pe-
dersen har haft Vietnamkri-
gen som hobby i over fyrre 
år. Med Pedersens ivrige 
sans for detaljer mærker læ-
seren tydeligt, at han ken-
der nærmest hver en plet 

på det sydøstasiatiske land-
kort. Person- og stednavne 
staves med lokale bogsta-
ver, hist og her optræder 
endda ord og vendinger på 
thai og vietnamesisk. 

Det giver autenticitet, og 
i dens navn skal man som 
læser også være forberedt 
på blodige beskrivelser af 
krigens rædsler.

– Nogle af de mere grote-
ske begivenheder i bogen 
er inspireret af virkelige 
hændelser, siger Thomas 
Bo Pedersen. 

Det gælder især den vold, 
som den amerikanske mi-
litærgruppe Tiger Force 
udrettede under Vietnam-
krigen. Officielt skulle 
gruppen nedbryde Viet 
Congs infrastruktur. Men 
i realiteten blev landsbyer 
med civile ofte mål for den 
moralsk depraverede ame-

rikanske militærfraktion, 
hvis krigsforbrydelser først 
for alvor blev afdækket i 
2003, og det ved en tilfæl-
dighed.

Usympatiske figurer
– Ja, der er mange usympa-
tiske figurer i bogen, ikke 
bare Tiger Force, siger Tho-
mas Bo Pedersen og tilføjer 
om sit valg af genren nøgle-
roman:

– Der er nok ikke nogen, 
der vil genkende sig selv. 
Men mange vil genkende 
andre. Man kan læse og 
spekulere over, hvad der 
så er rigtigt, og hvad der er 
fiktion.

Terrorkomplot
Det kan læseren så tænke 
over, mens man holder tun-

gen lige i munden. Bogen er 
bygget op som vekselvirk-
ning mellem et mordplot og 
et historisk spor. De to spor 
mødes forløsende til sidst. 
De historiske kapitler er 
ikke bare en skriveøvelse 
for en vietnamkrigsnørd.

– Hvert andet kapitel er 
episoder fra Vietnams hi-
storie, men de spiller alle en 
rolle for plottet.

Plottet tager afsæt i et 
bestialsk mord på en dansk 
ambassadør. Mordet har 
tråde tilbage til Tiger For-
ces ugerninger og får ka-
rakter af et terrorkomplot 
med storpolitiske underto-
ner - med elementer såsom 
en traumatiseret hævntør-
stig dreng med sans for 
vietnamesisk mytologi og 
en diplomatisk hadegave i 
form af et ikke helt stuerent 
B&O-fjernsyn.

Nøglen peger på 
forfatteren selv
I nøgleromanen bruger 
Thomas Bo Pedersen ikke 
bare navngivne personer 
fra virkeligheden. Han bru-
ger også sig selv, for eksem-
pel til at tegne hovedperso-
nen Franz Heimann, ”det 
dumme svin”, som Peder-

sen ikke tøver med at kalde 
sin romanfigur. 

– Jeg udlåner ting fra mig 
selv, og de er bestemt ikke 
lige flatterende allesam-
men.

På et tidspunkt sendes 
Heimann til Thailand for 
at hjælpe under tsunami-
katastrofen i 2004. Det 
samme skete for Pedersen 
selv, og man skal have lagt 
læsebrillerne langt væk for 
ikke at opfatte en kras kri-
tik af Udenrigsministeriets 
håndtering dengang. Alt 
sammen elegant lirket ind i 
romanplottet.

Hjem til danmark og 
Bryggen
– Foruden at være en bog 
med et hæsblæsende plot, 
så er det en bog om et land, 
jeg holder utroligt meget af, 
nemlig Vietnam, siger Tho-
mas Bo Pedersen.

Han har boet i Vietnam i 
over tyve år og blandt andet 
bygget arbejdstøjfirmaet 
Mascot op fra bunden. I 
dag har virksomheden små 
4.000 medarbejdere.

– Men jeg holder også 
meget af Danmark, siger 
forfatteren.

Faktisk så meget, at 2023 
var året, han skulle vende 
tilbage til Danmark. Børn, 
børnebørn og bryggelej-
ligheden trak i Thomas Bo 
Pedersen. Hans lejlighed er 
eventyrligt indrettet, nær-
mest hensat til Fjernøsten, 
med møbler og figurer, pla-
kater og kunstværker fra 

Vietnam, Bangladesh, Thai-
land. Hver genstand med en 
vildere baghistorie end den 
næste.

Vel modtaget
– Ja, som du kan se, er jeg 
interesseret i kunst og kul-
tur. Og der er København 
jo et overflødighedshorn. 
Så det er dejligt at være til-
bage.

Med sin roman ”Hævnen 
fra Hanoi” melder Thomas 
Bo Pedersen sig ind i det 
københavnske kulturliv. 
Bogen har fået god mod-
tagelse, især blandt dens 
naturlige og forudsigelige 
målgruppe i udenrigstje-
nesten og diplomatiet, hvor 
folk vil læse sig frem til, 
hvem der mon er hvem.

– Men det mest overra-
skende er folk, der skriver 
til mig via sociale medier, 
at de lå søvnløse og bare 
skulle have slutningen med.

Romanen fik så meget 
omtale på sociale medier, 
at der kom over 100 menne-
sker til bogreceptionen.

– Det er meget usædvan-
ligt for et forlag, der ikke 
har brugt en krone på mar-
kedsføring, siger Thomas 
Bo Pedersen.

Hjembragt. For-
fatterens hjem er 
fuld af genstande, 
der også fortæller 
historier.

Regentparret og 
Thomas Bo Peder-

sen. Som direktør i 
Mascot tog Thomas 
Bo Pedersen i 2009 
imod regentparret i 

Vietnam. Privat foto.
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en rummand 
på Bryggen
Verdens første ”rummand”, 
sovjetrusseren Jurij Gagarin, var på 
visit hos Kong Frederik på Amalienborg 
i 1962. Men var han også på besøg 
med blomster i Ballonparken?

redaktion@bryggebladet.dk

Historiske Dage i Øksne-
hallen på Vesterbro er et 
fluepapir for alle videbe-
gærlige, nysgerrige og 
nørdede udi vores fælles 
fortid. Tusinder af men-
nesker – en fodboldlands-
kamp værdigt – strømme-
de til 2023-udgaven af den 
levende historie i weeken-
den 18.-19. marts.

Næsten 100 stande var 
klar til at fortælle om bor-
gerkrigen i USA, om vi-
kingernes madvaner og 
om de fedeste stereoanlæg 
i 70’erne. For bare lige at 
skumme fløden.

Også Bryggen holdt 
stand. Ballonparkens Hi-
storiske Selskab var på 
pletten for at formidle. Og 
opdagede undervejs, at den 
slags går begge veje. Altså 
formidlingen.

– Der kommer en mand 
hen til os og siger ”Er I 
egentlig klar over, at Ga-
garin har været på besøg i 
Ballonparken?”, fortæller 
Frede Norbrink, der er en 
af drivkræfterne i Ballon-
parkens Historiske Selskab.

Helt ny viden for Selska-
bet. Og måske en vandrehi-
storie om en sovjetrussisk 

gestus overfor de danske 
soldater, der faldt i kamp 
mod tysk militær i Ballon-
parken i august 1943. Gaga-
rin skulle have lagt en buket 
ved mindestenen, der i dag 
ligger lige udenfor indgan-
gen til Ballonparken, ved 
stien ind til Fælleden lige 
overfor Halfdansgade…

– Ingen af os i Ballonpar-
kens Historiske Selskab har 
hørt om det. Men nu må vi 
jo hellere komme i gang 
med at undersøge det, siger 
Frede Norbrink.

For hvor tit får man så fint 
selskab. Jurij Gagarin blev 
hele verdens – nok undtaget 
USA - superhelt, da han som 
27-årig i 1961 blev sendt ud 
i rummet og kom hjem i ét 
stykke efter knap to timers 
rundtur om kloden. Dagbla-
det BT hilste ham velkom-
men med et heltekvad på 
forsiden, på russisk forstås, 
og han blev også hyldet på 
en tur i åben bil rundt i Kø-
benhavn, før han svingede 
op foran Amalienborg og 
gav hånd til Frederik d. 9.

Gagarin på Bryggen, vi 
må se. Måske kan du huske 
noget fra dengang, så vil 
Ballonparkens Historiske 
Selskab nok gerne tale med 
dig…! -ha

Ballonparkens Histori-
ske selskabs A-kæde: 

Beboerne Bent Nielsen 
(længst til venstre) og 

Frede Norbrink - og Lise 
Nielsen, der er datter af 

Ballonparkens daværende 
købmand og trådte sine 

barnesko i Ballonparken.

Udsnit af én af de 
tre Ballonpark-
modeller, det 
historiske selskab 
havde med på 
Historiske Dage. 
Yderst til højre 
Ballonhangaren.

Forår på fælleden
Som tidligere beskrevet på disse 
linjer, er det tiden, hvor de første 
forårsbebudere begynder at kigge 
frem fra mulden på fælleden.
Men i år er bismagen en smule bitter 
- faktisk så bitter, at man skulle tro, 
at nogen har tabt humlen ud over de 
spæde forårsurter

BRYGGEMAD 
MED BROOKER

nem mange år formået at 
knopskyde til stor glæde 
uden at være placeret på en 
sydvendt skråning.

Forretter og 
fotosyntese
Udover at være en fanta-
stisk afgrøde er det bedste 
ved ramsløg, at de er for-
troppen på foråret og alle 
de mange gode afgrøder, 
som snart kigger op fra den 
fugtige muld og fortæller, at 
vinteren nu endelig er over-
stået, og at foråret nu er an-
kommet.

Om ikke så lang tid vil der 
være masser af spændende 
urter, grøntsager og frug-
ter, der enten er spiseklar, 
eller som begynder at sætte 
blomster, knopper og frug-
ter. Så kan vi fejre, at vinte-
ren og mørket er fortrængt 
igen, og at lyset vinder 
frem - i den fejring er også, 
at man fra et gastronomisk 
synspunkt kan bevæge sig 
væk fra den evige rodfrugt-
vandring og over imod in-
spirerende, sæsonbetonet 
og mere spændende gastro-
nomiske indtagelser.

Personligt har jeg det på 
samme måde med forår, 
som jeg har det med forret-
ter - forretter sætter stan-
darden for, hvad der skal til 
at ske - det er her, at kokken 
kan vise noget af det, han/

hun er i stand til. Det er her, 
man kan prale med teknik-
ker, råvarer, tilberedning og 
kreativitet. Det er her, hvor 
der kan råbes højt : “SE 
MIG, JEG ER HER!” 

Jeg har det på præcis 
samme måde med foråret. 
Det er her, at vi vågner fra 
vores selvvalgte vinterhi, 
sparker rodfrugterne til 
mellemakt, og råber : “GIV 
LYS, VARME OG FOTO-
SYNTESE!” 

Det er foråret, der inspi-
rerer til at forspire i vindu-
eskarmen, så altankassen, 
højbedet eller køkkenhaven 
kan blive fyldt med som-
mergrønt til mundtlig ind-
tagelse. Det er i foråret, at 
temperaturen i havnebassi-
net stiger igen, så der kom-
mer fisk forbi fra de store 
oceaner for at gyde og æde, 
og som smager godt tilbe-
redt med noget af alt det for-
årsgrønt, som titter frem.

Hvidløg eller hospital
Hvis man i sin jagt på de 
grønne toppe tager sine få 
forholdsregler, er der rig 
mulighed for at få en vellyk-
ket tur efter ramsløg og lidt 
forår.

For det første er det rams-
løgene, der står inde midt i 
skovbunden, og ikke dem, 
der står i udkanten og tæt på 
stisystemerne - de ramsløg, 

der står dér, har en umis-
kendelig smag af hundetis! 
Led længere inde i under-
skoven - måske dukker der 
flere spændende vækster op 
derinde, og nej til madvarer, 
der smager af noget tis!

Dernæst er der forveks-
lingsmuligheder, man skal 
være opmærksom på – der 
er en enkelt plante, der 
til forveksling kan ligne 
ramsløgs eftertragtede 
grønne toppe. Liljekonval 
er navnet, den har bre-
dere blade end ramsløget 
og dufter ikke af hvidløg/
purløg - til gengæld er den 
giftig, så vær opmærksom 
på at få plukket den rigtige. 
Liljekonvallens blomster 
ligner små klokker og er 

ikke stjerneformede som 
ramsløgets blomster. Hele 
planten er giftig, og blot et 
enkelt bid af bladet eller ind-
tagelse af få blomster skal 
straks behandles hos læge 
eller hospital.

Men når ramsløgene duk-
ker op, er man ikke i tvivl 
- den liflige duft af hvidløg, 
formen på bladene - de kom-
mer til at stå der i de næste 
mange år og sender deres 
knopper op af mulden til 
glæde for mangt og mange.

Så må vi krydse fingre for, 
at Bryggebladet ligeledes 
er her de næste mange år 
til glæde for lige så mange 
- både dem, som læser, og 
dem, som skriver.

Nyd jagten - og godt forår!

Hvis man befinder sig på 
fælleden i øjeblikket, vil 
man formentlig bemærke, 
at det hele pibler op af jor-
den og ud af kviste, grene 
og trækroner - foråret er an-
kommet, og det hele er ved 
at vågne igen efter vinte-
rens hi. På trods af, at men-
nesker nok ville ønske sig et 
lidt mere tørt forår, så er det 
våde af slagsen nok ikke så 
ringe for gevæksterne - fat 

mod og vær tålmodig.
Ramsløg har en cyklus, 

der gør, at de er over jor-
den i relativt kort tid - til 
gengæld kommer de til-
bage år efter år, og det har 
de tænkt sig at fortsætte 
med i mange år endnu. Til 
sammenligning med Bryg-
gebladets uvisse fremtids-
skæbne, som er helt oppe 
i luften. Bryggebladet har, 
ligesom ramsløgene, igen-

HORNFisK OG RAMsLøG:

Forår på en tallerken med 
forskellige forårsbebudere 
klar til at blive spist.

n	3-4 håndfulde ramsløg 
fra fælleden

n	1 stk selvfanget hornfisk 
fra havnen

n	Kartofler fra nyttehaven 
eller altanspanden

n	Persille fra altankassen
n	Smør
n	Rugmel

Fisken fileteres og deles i 
mindre stykker. Ramsløget 

skæres groft og puttes ind i 
fileten, som så kan lukkes til.
Rugmel, salt og peber 
blandes sammen, og fisken 
vendes i blandingen.
Kartoflerne koges møre i 
vand og vendes sammen 
med hakket persille, smør 
og salt.
Fisken steges i masser af 
smør.
Anret foråret og drys med 
overskydende ramsløg.

Velbekomme.



AB INGOLF 
ønsker Bryggebladet 
tillykke med de 30 år

INGOLFAB
- sammen når vi længere
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- sammen når vi længere
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Advokat
FÜRST advokatfirma
Islands Brygge 26
2300 København S
32 63 04 82 · www.fürst.dk

Alexanderteknik
Alexanderteknik, Kigkurren 6-8
Bevidst Bevægelse og Dans
51 22 33 97 - holdehelelivet.dk

Apoteker
Islands Brygges Apotek
Thorshavnsgade 28· 32 95 63 61
Mandag-fredag: kl. 9.00 – 18.00
Lørdag: kl. 10.00 – 14.00

Arkitekt
Michala Eken, arkitekt maa
Specialist i farvesætning og design
Tlf. 20 81 91 42 · michala@eken.dk

Begravelse
Begravelsesforretningen Islands Brygge
Leifsgade 6
32 95 75 75·www.info-bedemand.dk

Bryggens Begravelsesforretning
Amagerbrogade 155
Islands Brygge 13
32 55 55 55

Blomster
Blomstercirklen
Leifsgade 5
32 57 19 10 · www.blomstercirklen.dk

Isblomsten
Isafjordsgade 2
32 57 73 15

Børneaktiviteter
Cphdans
Njalsgade 23D ·50 15 60 00
www.cphdans.dk · info@cphdans.dk

Tigertræning
Leg, kamp og bevægelse. 
Egilsgade 34 kld. 
www.tigertræning.dk

Børnetøj
dinBabuska
Gunløgsgade 19 kl. th.
32 54 55 51 · www.dinbabuska.dk

diætister
Klinisk diætist Vibeke Mousten
Kigkurren 8D, st. th.
21 96 51 00 · www.diaetistpraksis.dk

dyreartikler
HPReptiles Danmark ApS
Egilsgade 12, kld
Man – Fre 11.00-18.00
Lørdag LUKKET
92 43 01 77 · www.hpreptiles.dk

ejendomsmæglere
Estate Amager – Eldrup & Bast
Islands Brygge 7
33 21 00 04 · www.estate.dk

ejendomsservice
EMS-Ejendomsservice 
www.ems.dk - Tlf: 36 95 94 02
E-mail: info@ems.dk 

elektrikere
P. Kilting A/S
Egilsgade 40-42
32 54 56 91

Fodterapi
Klinik for fodterapi
Egilsgade 28, kld. tv
32 54 16 66

Foreninger
Bryggen For Alle (BFA)
www.bryggenforalle.dk

Islands Brygge Badminton
www.ibbadminton.dk
bryggensfjerbold@gmail.com

Fotografer
Fotograf Ricardo Ramirez
ricardo-ramirez.com 
info@ricardo-ramirez.com

Fotohandlere
Njal Foto
Njalsgade 22 
32 54 55 90 · www.njalfoto.dk

Frisører
Hair by Dahl
Islands Brygge 1B
32 54 81 02
Online-bestilling: www.hairbydahl.dk

Fysioterapeuter
Havnestadsklinikkens Fysioterapi
Speciale i ryg, nakke, skuldre, fertilitet
og genoptræning efter fødsel
41 40 10 94 · www.amj-fysio.dk

Genbrug
Genbryggen
Reykjaviksgade 2, kld.
Mandag & onsdag kl. 15-18
Lørdag kl. 11-14

Handyman
Personlig assistance 
Bryggens altmuligmand v. René M. Hansen
Tlf. 28993925, Nolde25@gmail.com

Historiefortælling
Historiedamen Mariane Josefsen
32 57 31 46
www.historiedamen.dk 

italiensk is
Bravissimo-Bryggen Is og Kaffe
Islands Brygge 5
40 55 11 76

Life & stresscoach
Helle Themsen
+ 45 42204444
www.stresscoachkastrup.dk

Lokalråd
Islands Brygge Lokalråd/
Bryggens Borgerforening
Beboerhjørnet – Leifsgade 7
www.islandsbryggeslokalraad.dk

Læger
Lægerne på Bryggen
Louise Engell, Britta Forslund, Lina Nyqvist 
og Susan Rosenberg von Scholten
Kigkurren 8M, 4.
www.lægernepåbryggen.dk
32 96 77 76

Malerfirmaer
Kasper Hougaard
Hilversumvej 17, 2791 Dragør
21 67 51 95

Murere
BSA Byg v/ Toni Bergenhammer
Egilsgade 45, kld.
40 14 74 13
bsabyg@mail.dk

Politiske partier
SF – Socialistisk Folkeparti på Bryggen
Kontaktperson: Klaus Mygind,  
Erik Eriksensgade 9, 6. th., 2300 S
24 69 28 45
klaus_mygind@br.kk.dk

Psykologer
Heidi Sahlgreen
Leifsgade 16, 5. th
26 55 28 27 · aktivforandring.dk

Rosenmetoden
Karen Vinding
Gunløgsgade 43, kld. tv.
26 25 49 40·www.karenvinding.info

skoler & institutioner
Fritidscenter Islands Brygge
Artillerivej 71 C
Tlf 32546388 
www.bbu.dk   e-mail: fcib@fcib.dk

skønhedsklinikker 
Hos Amal
Egilsgade 4
20843136 - www.HosAmal.dk

smørrebrød
T.S. Smørrebrød 
Islands Brygge 7 
32 57 20 05 · www.tssmørrebrød.dk

systuer
Shhhy vi sy’r
– også efter mål
Thorshavnsgade 22
32 54 35 36 · www.shhhy-vi-syr.dk

Tandlæger
TANDLÆGEN.DK
v/ Søren Nielsen
Kigkurren 8G, 1.sal
Tlf 32 57 75 44
Islandsbrygge@tandlaegen.dk
www.tandlaegen.dk/koebenhavn-s/
islandsbrygge/

Tryllekunstnere
Michael Frederiksen
magi@trylle-michael.dk
www.trylle-michael.dk
20 92 70 03

VVs

Dan Rasmussen VVS ApS
Gunløgsgade 21
Tlf 36 72 30 00

Islands Brygge Vand og Varme ApS
Tlf.: 25 34 34 34
islandsbryggevvs@hotmail.com

Zoneterapi
sanselig.dk zoneterapi
Online booking
Gunløgsgade 3, kld. Tv.
Tfl 40564201

Optagelse i Fagregisteret:  
Send mail til fagregister@bryggebladet.dk
Pris: 420 kr. for 10 udgivelser med tre tekstlinjer (maks. 35 anslag 
inkl. mellem-rum per linje). Ekstra linjer: 80 kr. per linje. 
Priser eksklusiv moms
Fagregisteret kan også ses på www.bryggebladet.dk

OPSLAGSTAVLEN til køb-salg-bytte og lykønskninger. Op-

slag på siden er gratis for private. Dog koster boligannoncer 

30 kroner i frimærker, der sendes til Leifsgade 7. Skriv kort 

og præcist til redaktion@bryggebladet.dk. Redaktionen 

forbeholder sig ret til at redigere opslagene.

Her kan din annonce stå!



 søger kolonihave!

Da min 3-årige datter og jeg bor i en 

lille lejlighed på Bryggen, søger jeg 

en kolonihave, hvor hun kan få græs 

under fødderne.

Overvejer du at sælge din koloni-

have? Så kontakt mig gerne:

23 24 44 51. Bedste hilsner Line


Brasiliansk bølge i Kulturhuset
redaktion@bryggebladet.dk

En brasiliansk bølge slår 
ind over Kulturhuset på 
Islands Brygge fredag den 
14. april. Den kan efterlade 
dig - ikke med våde fødder, 
men dog med sved i dan-
seskoene og din indre ryt-
mesektion. For der er ægte 
brasiliansk bossa nova 
(ny bølge) i forstærkerne, 
når kvartetten RioJazz4, 
to danske og to brasilian-
ske jazzmusikere, sætter 
fut i fejemøget. Ekstra fut, 
for den efterhånden 10 år 

gamle kvartet-konstella-
tion af sydamerikansk og 
nordeuropæisk jazz- og ryt-
meglæde er til lejligheden 
udvidet med sax- og fløjte-
virtuosen Edu Neves, der 
i sit hjemland er kendt og 
berømmet som en af Brasi-
liens allerfremmeste jazz- 
og bossa novastjerner og 
ofte nævnes som runner-up 
i samme superliga som Gil-
berto Gil og Milton Nasci-
mento - to navne, de fleste 
af os danskere enten har 
lyttet til eller hørt omtalt. 
Og siger du stadig å`hva?, 

så glem det hele og tænk på 
samba, så er du tæt på det, 
dine ører kan blive udsat 
for i Kulturhuset.

RioJazz4 består af Chri-
stina von Bülow (sax,fløjte), 
Caio Marcio Santos (guitar), 
Morten Ankarfeldt (bas), 
Cassius Theperson (trom-
mer) og – på denne turné – 
Edu Neves (sax, fløjte). -ha

RioJazz4 featuring Edu 
Neves
Kulturhuset Islands Brygge
Fredag 14. april kl. 20.30

 

www.bryggebladet.dk 

find os på:
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Test din viden 
om islands 
Brygge
Test din viden udkommer ikke i denne omgang. 
Bryggebladets rumfartsredaktion har sendt mig 
på opgave: Var Jurij Gagarin i Ballonparken i 
1962? Håber at få svar inden næste nummer af 
Bryggebladet den 27. april.

www.bryggebladet.dk 

find os på:

Begravelse Bisættelse

Alle aftaler træffes gerne hjemme hos Dem

Bryggens
Begravelsesforretning

Amagerbrogade 155 · Islands Brygge 13

tlf. 32 55 55 55 · døgnvagt

Burchhardts
Begravelsesforretninger
Amager & Sundby Ligkistemagasin
Italiensvej 16, 2300 Kbh. S, Tlf. 32 55 20 09
Christianshavns Ligkistemagasin
Prinsessegade 21, 1422 Kbh. K, Tlf. 32 54 01 44
Tårnby Begravelsesforretning
Amager Landevej 49, 
2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

Træffes alle dage.
Aftaler træffes
også gerne
i jeres hjem.

Tårnby Begravelsesforretning

2770 Kastrup, Tlf. 32 52 77 87

www.burchhardt.dk

Email : bedemand@info-bedemand.dk

islands brygge
BEgravelsesforretningen

Døgnvagt 32 95 75 75

En smuk og værdig afsked
Aftale træffes gerne i Deres hjem 

Leifsgade 6 - 2300 København S
Allan Nielsenwww.info-bedemand.dk

Nyt fra bryggenet Foreningen Bryggenet · Leifsgade 7 · 2300 København S  
www.bryggenet.dk · info@bryggenet.dk
 

Læs mere på 
bryggenet.dk

Repræsentant-
skabsmøde  
16. maj
Første indkaldelse til årets 
ordinære repræsentant-
skabsmøde er udsendt til 
Bryggenets medlemmer og 
deres repræsentanter.
Mødet afholdes tirsdag 
d. 16. maj, og forslag til 
dagsordenen skal være 
Bryggenets bestyrelse i 
hænde senest fem uger før 
mødet, det vil sige tirsdag 
d. 11. april.

Gratis hjælp til 
optimering af dit 
trådløse netværk
De hyppigste problemer 
Bryggenets brugere ople-
ver, er relateret til bruger-
nes eget udstyr, specielt 
trådløse net (wifi). Bryg-
genet tilbyder derfor gratis 
hjælp fra en teknikker, som 

hjælper med at optimere 
din wifi-oplevelse. 
Teknikeren vil først forsøge 
at afhjælpe udfordringen 
med dit trådløse net ved 
at guide dig igennem de 
mest almindelige løsninger 
og problemstillinger. Hvis 
dette ikke hjælper på ha-
stigheden, så vil teknikeren 
vurdere om der er grundlag 
for et hjemmebesøg.
Ved et hjemmebesøg 
foretager teknikere en 
gennemgang af din nuvæ-
rende wifi-løsning, med 
det formål at finde frem til 
årsagen for udfordringerne. 
Som en del af gennem-
gangen vil teknikeren 
også sikre, at din trådløse 
router er indstillet korrekt 
for at få den bedst mulige 
oplevelse.
Teknikeren vil som afslut-
ning på sit besøg komme 
med en anbefaling til, hvad 
der yderligere kan foreta-
ges for at få det bedste ud 
af din internetforbindelse. 

Her kunne mulige optime-
ringsforslag være en bedre 
placering af den trådløse 
router, udskiftning af den 
trådløse router eller ud-
bygning af det nuværende 
signal. 
Bryggenet dækker omkost-
ningen til teknikerbesøget, 
og hvis du ønsker at tage 
imod et optimeringsforslag, 
så vil du få oplyst prisen 
for dette inden arbejdet 
startes.
For at få hjælp til dit tråd-
løse net skal du blot ringe 
til Kundeservice på 33 
2300 99, hvor Fiberby sid-
der klar til at hjælpe dig.

Kundeservice
Kundeservice kan hjælpe 
dig med tilmelding og 
framelding af tjenester, fak-
tura og abonnementsvilkår. 
Det er også Kundeservice 
du skal kontakte, hvis du vil 
melde om fejl på de tjene-
ster du modtager. 
Kundeservice leveres af de 
firmaer, der står for vore 
tjenester, så der er forskel-
lige kontaktpunkter og åb-
ningstider for hhv. internet 
og tv.

Internet
Kundeservice leveres af 
Fiberby.
På telefonen (33 2300 99) 
ydes der personlig betje-
ning 
Mandag til  
torsdag kl. 9 – 18
Fredag kl. 9 – 16
Lørdag kl. 10 – 14
Du kan også sende en e-
mail til support@fiberby.dk.

TV
Kundeservice leveres af 
Stofa.
På telefonen (88 303030) 
ydes der personlig betje-
ning 
hverdage kl. 08:00-21:00
weekender og helligdage kl. 
09:00-17:00
Du kan også sende en e-
mail til support@stofa.dk.

Bryggenets priser

Internet
1000/1000 Mbit/s  
garanteret: 75 kr./md.
Tv
Lille pakke: 174,50 kr./md.
Mellem pakke: 469 kr./md.
Stor pakke: 719 kr./md.
VælgSelv 10 inkl. lille 
pakke: 369,50 kr./md.
VælgSelv 20 inkl. lille 
pakke: 459,50 kr./md.
VælgSelv 30 inkl. lille 
pakke: 529,50 kr./md.

1000/1000 

Mbit/s 

75 kr./md.

 

P
➜

PARKERING
Kommandantens 

Gaard i
Klaksvigsgade

Dagsparkering (hverdage 6.00-18.00) Kr. 809,21/md.
Døgnparkering (alle dage 0-24) Kr. 1.456,55 /md.
  

Depositum for adgangskort: kr. 625,- 
Indskud: 3 mdr.s forudbetalt leje, der henstår til opsigelse. 

De opgivne priser er inkl. moms og gælder fra 1.1.2023

Henvendelse: Aps Freden-Invest, Hambros Allé 1,  
2900  Hellerup, tlf. 7070 1704, info@ega-adm.dk

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Træff es døgnet 
rundt, alle dage
Tlf. 22 33 86 66

Kongelundsvej 308, 2770 Kastrup
www.drachmannbegravelser.dk

Brasiliansk bølge i Kulturhuset



18 BRYGGEBLADET  30. marts 2023KIrKe

HANS TAUSENS KIRKE
www.islandsbryggessogn.dk

 

 

VI ØNSKER 
ALLE EN 
GLÆDELIG 
PÅSKE!

Søndag den 2. april kl. 11
Palmesøndag
Kirken genåbner 
Højmesse 
ved sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen

Torsdag den 6. april kl. 11
Skærtorsdag 
Højmesse 
ved sognepræst 
Inger Lundager

Fredag den 7. april kl. 11 
Langfredag
Liturgisk musikgudstjeneste
ved sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen

Søndag den 9. april kl. 11
Påskedag 
Højmesse 
ved sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen

Mandag den 10. april kl. 11 
2. påskedag
Højmesse 
ved sognepræst 
Ghita Katz Olsen

Søndag den 16. april kl. 11
Højmesse 
ved sognepræst 
Jeanette Sauerberg

Søndag den 23. april kl. 11
Højmesse 
ved sognepræst 
Lars Ahlmann Olesen

GUDSTJENESTER

Sognepræst Ghita Katz Olsen (Kbf.)
Tlf. 32 54 03  94 – mail: gho@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Lars Ahlmann Olesen
Tlf. 29 12 84 14 – mail: lao@km.dk
Mandag fridag

Sognepræst Jeanette Sauerberg
Tlf. 40487788 – mail: jesa@km.dk
Mandag fridag 

Sogne- og studenterpræst  
Inger Lundager
Tlf. 40 14 64 26 – mail: ilk@km.dk
Mandag fridag

Studenter- og sognepræst
Camilla Aggersbjerg
Tlf.: 51 41 10 50 – mail: caag@km.dk
Mandag fridag

Organist Britta Bugge Madsen
Tlf. 27 12 14  09  
mail: brittabuggemadsen@gmail.com
Mandag fridag Kirkens kontor

Kigkurren 8A 2. th., 
2300 Kbh. S. Tlf. 32 57 41 96. 
islandsbrygges.sogn@km.dk
Hverdage kl. 10-13,  
tirsdag tillige kl. 16-18.
Lørdag lukket.

Facebook: Hans Tausens Kirke, 
Islands Brygges Sogn

KIRKEN GENÅBNER  
PALmESØNDAG
SØNDAG DEN 2. APRIL KL. 11

Kom og se den nyistandsatte kirke! 
Efter tre måneders renovering, 
hvor vi har holdt gudstjeneste i 
konfirmandlokalet, tager vi kirke-
rum og menighedssal i brug igen. 
Kirkerummet ligner sig selv men 
fremstår i nymalet stand, men har 
fået en række forbedringer blandt 
andet er der indsat forsatsruder 
og installeret et nyt ventilations-
anlæg. Menighedssalen har fået 

nyt loft og nye lysekroner magen til 
dem, i kirken.
Kirkens genåbning markeres med en 
festlig gudstjeneste kl. 11 og kran-
sekage og et glas bobler ved kir-
kekaffen efter gudstjenesten. Ved 
kirkekaffen vil menighedsrådets for-
mand og kirkeværge fortælle om re-
noveringen. Vi glæder os til at kunne 
mødes igen i fine nyistandsatte om-
givelser.

LITURGISK  
mUSIKGUDSTJENESTE 
LANGFREDAG DEN 7. APRIL KL. 11

Langfredag mindes vi Jesu lidelse og død med en liturgisk musikgudstjene-
ste. Gudstjenesten vil bestå af salmer, bønner og tekstlæsninger fra Jesu 
lidelseshistorie samt værker fremført af kirkens sangere og organist.

HERREHJØRNET  
PÅSKEFROKOST 
ONSDAG DEN 12. APRIL KL. 17.30

Er du en voksen mand, der kunne 
drømme om et hjertevarmt og hyg-
geligt fællesskab?
Vi er en gruppe mænd, der mødes en 
gang i måneden og til højtider, i Hans 
Tausens Kirke, og nyder en lækker 
frokost samt en kold øl.
D. 12 april mødes vi til vores årlige 
påskefrokost kl. 17.30, hvor vi udover 
hinandens gode selskab også skal 
spise en lækkert middag fra vores 
huskok.
Hvis du har lyst til at være med så 
send en mail til ruben.harbo@gmail.
com. og tilmeld dig.
Dbh Herrehjørnet

FYRAFTENSGUDSTJENESTE 
RUm TIL RO 
ONSDAG DEN 19. APRIL KL. 17

Læg vejen forbi til en kort guds-
tjeneste inden dagen går på 
hæld. Gennem ord og toner fra 
flyglet kan du fordøje dagen og 
finde ro, inden du begiver dig 
hjem eller videre ud i aftenen.
Hver gudstjeneste har sit eget 
tema. Præst er Camilla Ag-
gersbjerg.
Vel mødt!

BABYSALmESANG  
– NYE HOLD BEGYNDER 
DEN 24. APRIL
FÅ LEDIGE PLADSER!
MANDAGE KL. 9, 10 ELLER 11. 

Babysalmesang varer 45 minutter og 
er for babyer fra 0-12 måneder ledsa-
get af en forælder.
Vi synger, bevæger os, og alle kan 
være med, uanset hvilken stemme 
man har.  
Til babysalmesang stimuleres san-
semotorikken samtidig med at følel-
sesmæssige, sociale og sproglige 

færdigheder udvikles.
Musikpædagog Simone Lehun Nør-
gaard er underviser. Undervisningen 
forløber over 8 mandage, og hele for-
løbet koster 300 kr.
Du kan læse mere om, hvad baby-
salmesang er og om tilmelding på 
kirkens hjemmeside: islandsbryg-
gessogn.dk



 

Ulvetimen er tilbage.  
Det fejrer vi med et brag af en påskegudstjeneste i børnehøjde. 
Bagefter er der æsel- og ponyridning i kirkens have og  
fællesspisning i menighedssalen. 
Børn spiser gratis og voksne betaler 35 kr. 

Påskegudstjeneste for børn  
i  

Hans Tausens kirke 

Tirsdag  
d. 11. april  

kl. 17 

Vi glæder os  
til at se jer! 

Tilmelding er ikke nødvendig 



20 BRYGGEBLADET   30. marts 2023NatUr

NeUMANNS 
NATUR

Tis er en gratis turguide 
Læs hvordan god hverdagspædagogik og 
hands-on erfaring gør børn og deres voksne 
klogere og til bedre naturbeskyttere

Tekst: Thomas Neumann
Foto: Airwolfhound/Flickr
redaktion@bryggebladet.dk

Urin er som urdu et sprog - 
hos stort set alle pattedyr og 
deres fjender. Man behøver 
blot at se over hele Bryggen 
og fælleden, hvordan hunde 
i alle størrelser med stor ak-
kuratesse i mange små do-
ser får afleveret deres lugt 
til hushjørner, lygtepæle, 
brandhaner, træer mm.

Alle vores mårdyr – det er 
ilder, brud, grævling, hus-
mår og  lækat m.fl. - gør det 
også. De tisser alle sammen 
deres territorier af. Hun-
nerne for at markere, at her 
bor jeg, og det er min mad 
indenfor tissezonen. Han-
nerne for at sige, at her er 
jeg, og det er mine hunner 
i dette område. 

Dertil har alle pattedyr 
også andre kirtler og na-
turligvis deres lort, som de 
kommunikerer forskelligt 
med. Muldvarpe tisser også 
derudaf i deres gange for at 
fortælle andre muldvarpe, 
at de skal holde snuden 
væk. Mus bruger tisset som 
revirmarkør, men også som 
hjælp til at finde rundt. Vo-

res fælleds flotte tårnfalke 
kan se musestierne med 
deres UV-blik, så ingen 
mus er sikker i tæt græs 
eller under sne. Fremmed 
hanhusmusetis kan få hun-
mus til at abortere, så tis er 
kraftfuldt.  

Er man til fugle, skal man 
bruge øjnene, og er man til 

ræve, er næsen den bedste 
sans. Det folkelige udtryk 
”det lugter og smager af 
rævepis”, anpriser absolut 
ikke spisen eller drikken. 
Rævetis indeholder heftige 
stoffer, som det har til fæl-
les med dét, der er i stink-
dyrets forsvarsvæske, som 
alle har set film og læst om, 

og som skulle, ja, stinke for-
færdeligt. En forsker havde 
taget noget rævetis blandet 
med noget savsmuld og put-
tet det i et syltetøjsglas, og 
fem år senere var lugten 
stadig intakt.

En meget sympatisk 
bryggebo fortalte, at han i 
sidste uge kom med sønnen 

på cykel på fælleden, og der 
lå en plasticpose på stien. 
Den kvikke søn, der har 
været med i Danmarks Na-
turfredningsforenings sto-
re affaldsindsamling med 
sin børnehave – fik overtalt 
faderen til fluks at stoppe 
cyklen og tage posen med 
hjem. Idet han tog posen 
op, fik han smurt rævetis ud 
over hele hånden, og lugten 
var stadig tydelig efter man-
gen en håndvask senere. 

Rævetis er så potent, at 
en rotte kan lugte en billi-
ontedel gram rævetis. Det 
er med 12 nuller, og alt fra 

mus til egern skræmmes 
væk af rævetis i haver, huse 
mm. Man kan åbenbart 
købe kunstigt rævetis og 
smøre det ud, hvor man vil 
slippe for mus og rotter. 
Det interessante er, at labo-
ratoriemus og -rotter også 
reagerer på rævetis, så det 
er helt bestemt noget gene-
tisk. Rævene på fælleden og 
alle andre steder ses sjæl-
dent, men lugtes tydeligt. 
Dertil findes deres lort ofte 
på sten og stubbe som end-
nu en markør, og den er god 
som visuelt visitkort, hvor 
næsen ikke hjælper os. 

Vi må erkende, at vores 
gode oplevelser i naturen 
kun registrerer promiller af 
de informationer, der findes 
i form af lyde og lugte, og 
selv synet svigter her. Men 
efter disse tissebetragtnin-
ger skal det da afprøves at 
spore dyr med UV-lygter. 
Mere om det og termiske 
spottere en anden gang.

Rævetis river i 
næsen – men 
flot er den.


